
 

      MUISTIO 

 

KAM-juridiikkaryhmän kokous 4/2023    16.8.2023 

   

Aika:                 ke 16.8.2023 klo 11.00. 

Paikka:             Kansalliskirjasto, kokoushuone Collan 

Läsnä: Pekka Heikkinen (pj.), Juha Henriksson, Janne Kuusisto, Mikko Kuutti (poistui kohdassa 8), 
Jonas Lång, Juha Manninen, Soile Manninen, Irma Reijonen, Roni Roihankorpi (siht.), Virva 
Salama, Åke Söderlund 

 

1. Kokouksen avaus ja asialista  

  Puheenjohtaja Pekka Heikkinen avasi kokouksen klo 11.04. 

2. Valitaan kokouksen sihteeri  

  Valittiin kokouksen sihteeriksi Roni Roihankorpi. 

3. Edellisen kokouksen muistio 

Hyväksyttiin edellisen kokouksen muistio. 

4. Tekijänoikeuslain soveltamiskysymykset 

Todettiin, että Museoviraston, Kansallisgallerian, Kansalliskirjaston ja 
Kansallisarkiston yhteinen kirje lähetetiin opetus- ja kulttuuriministeriölle keväällä 
ennen edellistä kokousta. 

Kokouksen jälkeen hallitusneuvos, johtaja Jorma Waldén OKM:stä on vastannut 
kirjeeseen. Vastauksen olennaisin sisältö liittyi tekijänoikeusjärjestöjen edustavuuden 
määrittelemiseen ja erityisesti sen puutteeseen sellaisten teosten osalta, jotka eivät 
koskaan ole olleet kaupallisessa jakelussa. Viestissään johtaja Waldén vahvistaa 
OKM:n jakavan tämän KAM-juridiikkaryhmän näkemyksen järjestöjen edustavuuden 
osalta. Vastausviesti on tuoreeltaan jo toukokuussa välitetty koko KAM-
juridiikkaryhmälle. 

Keskusteltiin yhteisesti tekijänoikeuslain uudistuksen sisällöstä ja sen 
ongelmakohdista. Roihankorpi kertoi KAM-juridiikkaryhmän sisäisen 
tekijäoikeusryhmän kuulumisista.  Roihankorpi kertoi, että tekijänoikeusryhmän 
tekstiä KAM-juridiikkaryhmän suositukseksi uusien tekijänoikeuslain pykälien 
tulkinnasta on jatkojalostettu kesän aikana leipätekstin muotoon ja että luonnosversio 
leipätekstistä on ennen kokousta välitetty koko KAM-juridiikkaryhmälle. Kommentit ja 
muotoilu- sekä muokkausehdotukset leipätekstiin koko KAM-juridiikkaryhmältä 
toivotettiin tervetulleiksi. 

Sovittiin, että KAM-juridiikkaryhmän jäsenet kierrättävät leipätekstiluonnosta omissa 
organisaatioissaan kommentteja varten. Sovittiin, että Roihankorpi lähettää 
muistutuksen ryhmälle kommentoinnista maanantaina 21.8.2023, kun 



tekijänoikeusryhmä on ensin käynyt tekstin vielä kerran lävitse. Kommenttien 
määräpäiväksi sovittiin 15.9.2023. 

Lisäksi sovittiin, että Lång kääntää leipätekstin luonnosversion ruotsiksi. 

Sovittiin, että suositusteksti saataisiin julkaisuvalmiiksi KAM-juridiikkaryhmän 
seuraavaan kokoukseen mennessä, jolloin teksti esitetään ryhmän hyväksyttäväksi. 
Tämän jälkeen teksti julkaistaisiin ainakin Musiikkiarkiston ylläpitämillä KAM-
juridiikkaryhmän verkkosivuilla. 

Sovittiin, että päätetään muusta julkaisemisesta ja jatkoaskelista sitten, kun teksti on 
saatu valmiiksi. 

Heikkinen toi esille opetus- ja kulttuuriministeriön järjestämän kaupallisesta jakelusta 
poistuneita teoksia koskevan sidosryhmätilaisuuden, joka järjestetään 28.8.2023. 
Heikkinen, Lång, Roihankorpi ja Salama ilmoittivat, että ainakin he ovat 
ilmoittautuneet paikalle edustamaan omia organisaatioitaan, eli Kansalliskirjastoa, 
Svenska Litteratursälskapetia, Museovirastoa ja Kansallisgalleriaa 

Sovittiin, että Lång pitää KAM-juridiikkaryhmää ja sen organisaatioita ja niiden 
näkemyksiä edustavan puheenvuoron tilaisuudessa. Todettiin, että KAM-
juridiikkaryhmän painotus tilaisuudessa on tekijänoikeusjärjestöjen 
edustavuuskysymyksessä, erityisesti ei-ammatillisten tekijöiden ja edustavuuden 
taaksepäin ulottuvan ajallisen ulottuvuuden osalta. 

Juha Manninen toi esille myös toisen opetus- ja kulttuuriministeriön järjestämän 
tekijänoikeuksiin liittyvän sidosryhmätilaisuuden, joka järjestetään elokuussa. Tämä 
tilaisuus on erityisesti kirjastoille suunnattu ja sen tarkoituksena on käsitellä erityisesti 
kirjastosektoria koskettavia tekijänoikeusasioita, kuten e-kirjastoa. Juha Manninen 
ilmoitti ainakin Suomen kirjastoseuran olevan menossa tilaisuuteen paikalle. 

5. Tietosuojaryhmän kuulumiset 

Roihankorpi kertoi KAM-juridiikkaryhmän sisäisen tietosuojaryhmän kuulumisista. 

Roihankorpi kertoi, että ryhmä piti 12.6.2023 toisen kokouksensa, jossa keskusteltiin 
Tietosuoja KAM-sektorilla -suosituksen päivityspakettiin otettavista kokonaisuuksista 
ja niiden valinnasta. 

Roihankorpi kertoi ryhmän kokouksessa sovitun, että päivityspaketin suuremmiksi 
kokonaisuuksiksi otetaan yhtäältä suosituksen tunnettuuden lisääminen ja 
käytettävyyden parantaminen esim. suosituksen visuaalisuutta ja taittoa kehittämällä 
sekä toisaalta erityisiä henkilötietoryhmiä koskevien kirjausten täydentäminen ja 
jatkojalostaminen. 

Roihankorpi kertoi, että lisäksi pienemmiksi päivityskokonaisuuksiksi valikoituivat 
yhtäältä julkisuus- ja tietosuojalainsäädännön risteämäkohtia käsittelevän tiiviin 
kirjauksen lisääminen suositukseen ja toisaalta tekoälyä ja tietojen yhdistelyä ja 
tietojen kasautumisvaikutusta koskevan tiiviin kirjauksen lisääminen suositukseen. 

Roihankorpi kertoi, että ryhmän seuraavan kokouksen ajankohdasta on lähetetty 
vielä auki oleva Doodle-kysely ja että seuraavan kokouksen tavoitteena on sopia 
konkreettisista sisällöistä ja teoista, joita sovitut päivityskokonaisuudet vaativat sekä 
siitä, ketkä ottavat minkäkin päivityskokonaisuuden vastattavakseen.  

6. Etiikkaryhmän kuulumiset 



Todettiin, että KAM-juridiikkaryhmän sisäinen etiikkaryhmä ei ole vielä kokoontunut, 
mutta että tavoitteena on saada ensimmäinen kokous syksyn aikana pidettyä. 

7. GDPR:n soveltamista koskeva lausuntopyyntö 

Henriksson nosti esille lausuntopalvelussa julkaistun, yleisen tietosuoja-asetuksen 
(GDPR) toimivuutta ja sen soveltamiseen liittyviä kokemuksia koskevan 
oikeusministeriön lausuntopyynnön. Kyseisen lausunnon antamisen määräajan 
todettiin olevan melko lyhyt, jo 6.9.2023 mennessä. 

Sovittiin, että jokainen KAM-juridiikkaryhmän jäsenorganisaatio valmistelee oman 
lausuntonsa. 

Sovittiin kuitenkin lisäksi, että KAM-juridiikkaryhmän jäsenorganisaatiot voivat 
halutessaan jakaa lausuntoluonnoksensa nähtäviksi muille KAM-juridiikkaryhmän 
jäsenille yhtenäisen näkemyksen aikaansaamiseksi ja vahvistamiseksi. 

8. KAM-sektoria koskeva kansainvälinen kehitys, mitä uutta?   

Sovittiin, että pidetään KAM-juridiikkaryhmää koskettava ja kiinnostava 
kansainvälinen kehitys jatkossa aina osana KAM-juridiikkaryhmän kokousten 
asialistaa, jotta ryhmä pysyy ajan tasalla myös KAM-sektorin kansainvälisessä 
kehityksessä. 

Sovittiin, että jos KAM-juridiikkaryhmän jäsenet ovat mukana muita ryhmäläisiä 
mahdollisesti kiinnostavissa kansainvälisissä verkostoissa tai yhteistyöryhmissä, niin 
niistä jaetaan mahdollisuuksien mukaan tietoa muun KAM-juridiikkaryhmän kesken. 

Henriksson toi esille, että suuret levy-yhtiöt ovat haastaneet Internet Archiven 
oikeuteen ”Great 78 Project” johdosta, jossa digitoidaan 78 kierroksen levyjä. 
Henriksson mainitsi, että levy-yhtiöt perustelivat haastettaan paitsi 
tekijänoikeusrikkomuksilla, myös sillä että ”kaikki tallenteet ovat saatavilla 
valtuutetuissa suoratoistopalveluissa, eikä niillä ole vaaraa kadota, unohtua tai 
tuhoutua". 

Todettiin, että seurataan IA:ta koskevan oikeudenkäynnin kehitystä ja jäädään 
odottamaan sen lopputulosta. 

Söderlund tiedusteli KAM-juridiikkaryhmän tulkintalinjauksia siihen, minkä maan 
oikeutta sovelletaan kansainvälisliitännäisissä riita- tai rikostilanteissa. 

Todettiin, että kyseessä on hyvin monimutkainen asia, johon tulkinta-apua on 
saatavilla mm. EU:n ns. Bryssel I-asetuksesta sekä oikeuspaikkaa ja sovellettavaa 
lainsäädäntöä koskevista oikeustieteen yleisistä opeista. 

Keskusteltiin kesällä Euroopan parlamentin hyväksymästä EU-USA tietosuojan 
riittävyyspäätöksestä. 

Todettiin, että riittävyyspäätös koskee ainoastaan mekanismiin mukaan liittyneitä 
yksityisiä tahoja. Todettiin lisäksi, että riittävyyspäätöksessä on myös mm. 
nimenomaan todettu, että se ei sovellu julkisen sektorin välisten organisaatioiden 
välisiin tiedonsiirtoihin. Todettiin näin ollen, että riittävyyspäätöksen suora 
käytettävyys erityisesti julkisten KAM-sektorin organisaatioiden toiminnassa lienee 
rajallista. Sen sijaan yhdysvaltalaisyritysten tuottamien digitaalisten palveluiden, 
kuten Microsoftin Office-sovellusten käytön lainmukaisuuteen riittävyyspäätöksen 
todettiin tuonevan ainakin väliaikaisia helpotuksia. 



Todettiin, että riski tämänkin riittävyyspäätöksen kumoutumisesta edellisen kahden 
lailla on suuri. 

Sovittiin, että kukin organisaatio tahollaan seuraa tilannetta ja tekee omat 
johtopäätöksensä, linjauksensa ja valintansa uuteen riittävyyspäätökseen liittyen. 

9. Muut asiat 

 Ei muita asioita. 

10. Seuraava kokous 

Päätettiin järjestää seuraava kokous 4.10.2023 klo 11.00–12.30 Kansalliskirjastolla.  

11. Kokouksen päättäminen 

 Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 12.18. 

 

 

 


